
   
 

14. juni 2023 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut. 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut:  

 

1. Hvad er Naalakkersuisuts holdning til, at fødselstallet i 2021 var på det laveste niveau siden 

1973? 

a. Mener Naalakkersuisut, at det lave fødselstal giver anledning til bekymring i forhold til 

vort lands kulturelle, erhvervsmæssige og arbejdsmarkedsmæssige udvikling på sigt 

(svaret bedes begrundet)? 

b. Ifølge Grønlands Statistik toppede fødselstallet i 1990, hvor der blev registreret 1.258 

fødsler. På trods af, at fødselstallet siden da er faldet med næsten 500, skriver 

Landslægeembeedet i en nylig rapport1, at man ikke med sikkerhed kan konkludere, at 

dette ikke blot skyldes tilfældig variation. Deler Naalakkersuisut denne opfattelse? 

 

2. Hvilke initiativer vil Naalakkersuisut iværksætte for at gøre det mere attraktivt at få børn? 

 

3. Hvad vil Naalakkersuisut konkret gøre for at afhjælpe ufrivillig barnløshed? 

 

4. Kan Naalakkersuisut oplyse andet af interesse for emnet? 

(Medlem af Inatsisartut Bjørk Lange Kristensen, Demokraatit) 

 

Begrundelse 

I 2021 blev der født 766 børn herhjemme, hvilket er det lavest registrerede antal siden 1973. Dette er 

stærkt bekymrende, da antallet af fødsler i forvejen er lavt sammenlignet med andre perioder i vort lands 

historie. Fødselstallet i 1980’erne og 1990’erne lå således stabilt over 1.000 om året, og i 1960érne var det 

endnu højere. 

 

De lave fødselstal vi oplever i disse år, vil på sigt få massiv betydning for det samlede befolkningstal og for 

vores land. Som land og som samfund har vi brug for mennesker til at videreføre vores særegne kultur og 

traditioner og til at udføre det nødvendige arbejde, der får samfundet til at fungere. Allerede i dag er vi 

voldsomt afhængige af arbejdskraft udefra. Af disser årsager mener jeg, at de lave fødselstal bør give 

anledning til stor bekymring.  

 

Jeg finder det interessant, hvad Naalakkersuisut vil igangsætte af initiativer for at vende denne negative 

udvikling. 

 

Jeg ser frem til at modtage svar på mine spørgsmål indenfor en frist på 10 arbejdsdage. 

                                           
1 https://nun.gl/nyheder/2023/05/foedsler?sc_lang=da 


